
گروه راه و شهرسازي|
قانون ساماندهي بازار اجاره، مسكن و زمين كه به تازگي 
مراحل تاييد آن از س��وي ش��وراي نگهبان پايان يافت، 
روز سه شنبه از سوي رييس دولت سيزدهم براي اجرا به 
دس��تگاه هاي ذي ربط ابلاغ شد. اينك اما سوال اين است 
كه اين قانون تا چه حد مي تواند بازارهاي اجاره، مسكن و 
زمين را ساماندهي كند؟ آيا يك قانوني مدني مي تواند به 
مقابله طبيعت مناسبات و رفتارهاي اقتصادي آحاد جامعه 
سيطره پيدا كند و همه اين رفتارها را به يك سمت هدايت 
كند؟ آيا با تشويق يا تنبيه هاي كوچك تر از منافع اقتصادي 
برخي رفتارها و روش هاي رايج كس��ب سود در بازارهاي 
اجاره، مس��كن و زمين مي توان به نفع اقشار آسيب پذير 
گام هايي مثبت برداشت؟ آيا اين قوانين ريشه اقتصادي 
شكل گيري مناسبات كنوني بازارهاي يادشده را هدف قرار 
مي دهد؟ پاسخ به اين سوالات و پرسش هاي مشابه را بايد 
در تلاش هاي علمي انجام ش��ده درباره علت يابي معضل 
مس��كن در ايران جس��ت وجو كرد. پژوهش هاي معتبر 
سال هاي اخير و حتي مشاهدات تجربي افراد جامعه طي7 
ساله اخير به خوبي نشان مي دهد كه وضعيت كنوني بازار 
اجاره و مسكن ارتباط و پيوند مستحكمي با تحولات كلان 
كشور در حوزه هاي اقتصاد و سياست خارجي دارد و با هر 
نوسان در اين حوزه ها، شاهد نوسان هاي قيمتي در همه 
بازارها و از جمله بازار مس��كن بوده و هستيم. بي گمان در 
چنين شرايطي، هيچ گونه قانونگذاري نمي تواند به طور موثر 
و 100 درصد بر مناسبات كنوني بازار مسكن اثر گذار باشد. 
اين مساله از سوي كارشناسان مستقل و همچنين از سوي 

برخي نمايندگان مجلس تاييد شده و مي شود. 
مجتبي يوسفي، عضو كميسيون عمران مجلس در همين 
رابطه تصريح كرده اس��ت، اگر كس��ي مدعي شود كه در 
كوتاه مدت مي تواند بازارهايي را كه در سبد هزينه خانوار 
تاثيرگذار هستند و بازارهاي موازي هم بر روي آنها تاثير 
مي گذارد، با يك قانون و طرح مي تواند آن كنترل و مديريت 
كند، اظهارات و ادعاي درست و دقيقي ندارد اما به طور قطع 

قوانين مي توانند كمك كننده باشند.
وي ادام��ه داد: اولي��ن نكته اين اس��ت كه ي��ك بخش از 
افزايش هاي قيمت بازارها از جمله مسكن، خودرو، سكه و 
ارز و ...  به دليل كاهش ارزش پول ملي است و عده اي وارد 
اين بازار مي شوند تا از كاهش ارزش پول خود جلوگيري 
كنند. بايد بدانيم كه بخشي از افراد به دليل افزايش تورم 
كاهش ارزش پ��ول ملي وارد اين بازار مي ش��وند و حتما 
سوداگر نيستند و اين بازارها هم بر روي هم تاثير مي گذارند.

   3 قانون مجلس براي مسكن
عضو كميسيون عمران مجلس در گفت وگو با ايلنا با بيان 
اينكه اين قوانين نمي توانند به يك باره اكسيري براي تمام 
مشكلات باشند اما مي توانند در بلندمدت و البته در برخي 
از مواقع در كوتاه مدت به كاهش التهاب بازارها كمك كنند، 
گفت: براي بازار مس��كن 3 قانون در مجلس تصويب و به 
اجرا رسيد. اولين قانون جهش توليد مسكن بود كه در اين 
قانون در بُعد حمايتي در بازار مسكن وارد شديم كه ساخت 
با هزينه كمتر و ارايه زمين رايگان و پرداخت تسهيلات از 
موارد مهم اين قانون بود و براي اولين در قانوني تعيين شد 
كه 20 درصد تسهيلات بانكي به بخش مسكن اختصاص 

پيدا كند كه مسكن امروز مهم ترين نياز مردم است.

يوسفي افزود: در كنار قانون جهش توليد مسكن، قانون 
ماليات بر خانه هاي خالي به اجرا رسيد تا جلوي سوداگري 
در بازار مسكن گرفته شود. البته اين قانون مشمول مردم 
عادي نمي شود و در قانون گفته ايم مردم اگر دو خانه در دو 
شهر هم داشته باشند خانه دوم آنها معاف از ماليات خواهد 
بود. اين قانون حتي مشمول انبوه سازاني هم كه خانه هاي 
ساخته شده را به تدريج وارد چرخه خريد و فروش يا اجاره 
كنند، نمي ش��ود چراكه هدف مجلس و دولت تنها اخذ 

ماليات از افرادي است كه سوداگري مي كنند.
وي با اشاره به قانون ساماندهي زمين، مسكن و اجاره ادامه 
داد: سومين قانون سوم اخيرا در رفت و برگشت بين مجلس 
با شوراي نگهبان براي اصلاحت بخشي از آن، نهايي شد. 
بخشي از اين قانون درباره بازار اجاره است و البته موضوع 
مهم اين اس��ت كه هر س��ه اين قوانين طرح بودند يعني 

مجلس وارد اين موضوعات شده است.
عضو كميسيون عمران مجلس گفت: در اين بخش اجاره 
قانون ساماندهي بازار زمين، مسكن و اجاره چند موضوع 
پيش بيني كرده ايم و مواد اوليه اين قانون تشويقي است 
و اگر موجري از مستاجر خود حمايت هايي داشته باشد 
از جمله اينكه قراردادبلندمدت با مس��تاجر منعقد كند، 
مشمول دريافت مشوق هايي مي شود از جمله اينكه هر 
چه زمان قرارداد بلند تر باش��د، معافي��ت مالياتي موجر 

بيشتر مي شود.

   اثر گذاري خانوادگي روي قيمت ها!!
وي با اشاره به موضوع سايت ها و اپليكيشن هاي اينترنتي 
معاملات مسكن در اين قانون جديد مجلس تاكيد كرد: 
از ديگر موارد اين قانون تعيين تكليف نقش س��كوهاي 
اينترنتي و پلتفرم هاي اينترنتي در حوزه مس��كن است. 

با توجه به اينكه فضاي مج��ازي در بخش هايي به فضاي 
حقيقي تبديل شده و چه بخواهيم و چه نخواهيم بخشي 
از معاملات مسكن و اجاره از اين پلت فرم ها قوانيني براي 
كسب مجوز فعاليت در اين اپليكيشن ها توسط فعالان اين 

بخش نداشتيم.
يوسفي گفت: البته بايد توجه داشت كه بسياري ها در 
اين اپليكيشن ها و فضاي مجازي قانوني عمل مي كنند 
و بين موجر و مستاجر يك ارتباط موثر ايجاد مي كنند 
اما برخي ها مواقع هم عكس آن را ديديم به طوري كه 
يك خانواده چند نفره توانسته بودند، با معاملات صوري 
قيمت املاك را در يك محله و منطقه بالا ببرند و دقيقا 
همان اقداماتي كه براي ارز فردايي انجام مي شود تا نرخ 
ارز را بالا ببرند اين اقدام هم در بازار مس��كن با خريد و 

فروش هاي صوري رخ داده است.
وي با بيان اينكه يكي از موارد مهم قانون س��اماندهي 
زمين، مسكن و اجاره فعاليت مجاز افراد در پلتفرم هاي 
اينترنتي اس��ت، ادامه داد: همانطور ك��ه نظارتي بر 
عملكرد مش��اوران املاك وج��ود دارد باي��د در اين 
فضاي مجازي هم نظارت وجود داش��ته باشد و يكي 
از گلايه هاي به حق مش��اوران املاك همين موضوع 
است. در حال حاضر در مشاوران املاك يك سيستم 
نظارتي وجود دارد اما مي بينيم كه در اين پلت فرم ها 
هيچ نظارت��ي وجود ن��دارد و اخذ مج��وزي صورت 
نمي گيرد. يكي از موارد مهم اين قانون اين است كه با 
حفظ فعاليت اين سكوهاي اينترنتي، آنها را نظام مند 
مي كنيم، البته كه قصد تعطي��ل كردن پلتفرم هاي 
اينترنتي را نداريم و به دنبال اين هس��تيم كه فعالان 
در اي��ن حوزه ه��ا با خذ مج��وز وارد فعالي��ت در اين 

اپليكيشن ها شوند.

   اگر تورم بيش از 30 درصد باشد...
در همين حال، ديروز مهرداد بذرپاش، وزير راه و شهرسازي 
در حاشيه نشست هيات دولت درباره قانون ساماندهي بازار 
اجاره، مسكن و زمين اظهار كرد: اين قانون از مجلس شوراي 
اس��لامي به دولت ارس��ال و روز گذشته ]سه شنبه هفته 
جاري[ توسط رييس جمهور به وزارت راه و شهرسازي و 
ساير دستگاه هاي مسوول ابلاغ شد و براي اولين بار است 
كه ما يك قانوني براي مديريت اجاره در استان هاي كشور 
خواهيم داش��ت و دولت مي تواند با مصوبه شوراي عالي 

استان ها سقف اجاره تعيين كند.
وزير راه و شهرسازي عنوان كرد: اگر در استاني تورم بيش از 
30 درصد باشد، شوراي مسكن استان مي تواند از ۵0 درصد 
تورم تا حداكثر 100 درصد آن ميزان تورم نسبت به قرار 

دادن سقف اجاره اقدام كند.
بذرپاش با بيان اينكه تاكنون چنين قانوني در دست نبود 
و در زمان كرونا فقط در يك مقطعي رش��د 2۵ درصدي 
مصوب ش��د، افزود: البته اين قان��ون جزييات مفصل تر 
ديگري دارد كه ان ش��اءالله همكاران بنده در رسانه ملي و 
ساير رسانه ها حاضر خواهند شد و جزييات قانون را در يك 

نشست مطبوعاتي به طور كامل اعلام مي كنند.
وي يادآور ش��د: قانون بسيار قانون خوبي است، جا دارد از 
مجلس شوراي اسلامي كه در روزهاي پاياني اين قانون را 
ابلاغ كرد قدرداني كنم زيرا اين قانون دست دولت را براي 
مداخله بيشتر در بازار باز مي كند كه بتوانيم امسال يك بازار 

آرام تري را شاهد باشيم.
وزير راه و شهرسازي گفت: بخش ديگر اين قانون ساماندهي 
سكوهاي مجازي براي مديريت بازار است و بخش ديگر آن، 
نظام مندتر كردن مداخله گران در بازار مسكن و اجاره است 

كه اميدواريم بتوان اين كار را انجام داد.
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3۴ هكتار از اراضي پايتخت 
آزاد شد

فرمانده يگان حفاظت ش��هرداري تهران از آزادسازي 
بيش از 3۴ هكتار از زمين هايي كه به صورت غيرقانوني 
تصرف شده بودند، خبر داد. به گزارش ايسنا، سرهنگ 
سيدهادي موسوي درخصوص عملكرد اين يگان در 
سال 1۴02 گفت: يگان حفاظت شهرداري تهران تمركز 
و تلاش خود را بر ارتقاء پوشش انتظامي و تأمين نظم و 
امنيت مراكز وابسته به شهرداري تهران قرار داده است.

موسوي با اشاره به تأكيدات شهردار تهران درخصوص 
جمع آوري كلوني هاي آسيب پذير موجود در پايتخت، 
افزود: در اين خصوص يگان حفاظت با جمع آوري ۴1 
ه��زار و 7۴1 نفر از متكديان پايتخت تمركز ويژه اي بر 
اين موضوع داشت، به طوري كه در مقايسه آماري ميزان 
جمع آوري متكديان نسبت به سال 1۴01 افزايش 13۶ 

درصدي داشته است.

 آزادسازي حدود ۸0 هكتار 
از اراضي با توافق دوشان تپه

طي جلس��ه اي ب��ا حضور ش��هردار ته��ران و اعضاي 
كميس��يون ماده پنج، توافق دوش��ان تپه به تصويب 
رسيد كه حاصل آن تامين سرانه هاي خدماتي و كاهش 
ترافيك در محدوده شرق تهران خواهد بود. به گزارش 
ايلنا، محمد هادي علي احمدي، شهردار منطقه 13 با 
اشاره به توافق بين ش��هرداري تهران با نيروي هوايي 
ارتش جمهوري اسلامي ايران درباره پادگان دوشان تپه 
گفت: با تصويب اين توافق، تامين سرانه هاي خدماتي 
با بازگش��ايي معابر منتهي به دوشان تپه و همچنين 
آزادسازي اراضي حدود ۸0 هكتاري آن و اتصال خيابان 
پيروزي به دماوند محقق مي ش��ود.  وي افزود: بزودي 
حدود ۸0 هكتار از اراضي دوشان تپه با تصويب اين توافق 
آزاد خواهد شد كه شامل بازگشايي معابر خيابان هاي 
صفا، دهقان، پنجم نيروي هوايي و گذر شرقي - غربي 

حدفاصل خيابان هاي عادلي، دهقان مي شود. 

توضيحات زاكاني در خصوص 
محرمانگي قرارداد خريد 

اتوبوس از چيني ها
ش��هردار ته��ران درب��اره محرمانگي ق��رارداد خريد 
اتوبوس ه��اي چيني گفت: محرمانگ��ي آن به معناي 
مشخص از طرف خارجي اس��ت و در دولت هم اعلام 
شد كه به دليل آسيب نرس��يدن به موضوعات بايد از 
طرف دستگاه هاي مسوول رسيدگي شود؛ لذا تمامي 
دستگاه هاي مس��وول هم از قرارداد خبر دارند و هم در 
متن آن هستند. محصول اين قرارداد بسيار ارزان تر از 
محصول داخلي است. به گزارش ايلنا، عليرضا زاكاني در 
پايان جلسه هيات دولت با حضور در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: امروز عملي��ات عمراني خط ۹ مترو تهران 
آغاز مي ش��ود؛ اين خط از چيتگر ش��روع مي شود و تا 
دولت آباد ادامه دارد. اين خط مترو از ش��مال تا جنوب 
است و نقاط مختلف شهر تهران را به هم متصل مي كند.

عمليات اجرايي دو خ��ط ۸ و 10 مترو نيز قبل از عيد 
نوروز شروع شده است و خط چهارم را هم در هفته هاي 
آينده آغاز خواهيم كرد. شهردار تهران افزود: هر كيلومتر 
خط مترو حدود 3 هزار ميليارد تومان هزينه دارد، خط 
۹ كه در حدود ۴0 كيلومتر اس��ت، عددي بالغ بر 120 
همت را به خود اختصاص مي دهد.عمليات  خط مترو 
در مدت حدود ۴ تا ۵ سال كامل مي شود اما هر قطعه اي 
كه تكميل و متصل شود، به بهره برداري خواهد رسيد. 
وي درباره قرارداد با شركت چيني براي واردات اتوبوس 
بيان كرد: اين يك ش��ركت س��اختماني است و هيچ 
ارتباطي به خريد خودرو ندارد. فردي كه آن حرف ها را 
زده بود، حرف هايش نادرست و غيركارشناسي است به 
عنوان مثال خط 1، 2 و 3 توسط شركت نظامي چيني 
تامين مالي شده است. زاكاني در خصوص محرمانگي 
قرارداد خريد اتوبوس هاي چيني گفت: محرمانگي آن 
به معناي مشخص از طرف خارجي است و در دولت هم 
اعلام شد كه به دليل آسيب نرسيدن به موضوعات بايد 
از طرف دستگاه هاي مسوول رسيدگي شود؛ لذا تمامي 
دستگاه هاي مس��وول هم از قرارداد خبر دارند و هم در 
متن آن هس��تند. محصول اين قرارداد بسيار ارزان تر 
از محصول داخلي اس��ت. در اين حال، شهردار تهران 
گفت: شهرداري تهران به ازاي هر دستگاه اتوبوس، ون و 
تاكسي برقي چيني 2۵0 هزار يورو پرداخت مي كند. به 
گزارش ايسنا، وي هزينه توليد خودروهاي چيني قرارداد 
شهرداري را بسيار ارزان تر از شركت هاي ايراني دانست و 
ادامه داد: بخش هاي اصلي خودروهاي خريداري شده از 
چين تماما خارجي است. اين تجهيزات به ايران منتقل 
شده و بر روي شاسي خودرو كه به همراه برخي قطعات 
در داخل ايران توليد مي شود، س��وار مي شود.قرارداد 
شهرداري تهران با طرف چيني ارزان تر و كم  زمان برتر 
است ضمن اينكه سه سال هم براي باز گرداندن اصل و 
سود پول طرف چيني فرصت داريم. زاكاني با رد حضور 
مافيا در قرارداد ش��هرداري، گفت: اصلا نمي دانم مافيا 
هست يا نيست، اما به شما توضيح مي دهم قبل از سفر 
بنده به چين پيشنهادات و نامه هاي رسمي خودروسازان 
داخلي به ش��هرداري تهران حكايت از قيمت 31۶ تا 
3۴7 هزار يوروي هر دس��تگاه اتوبوس، ون و تاكس��ي 
برقي داخلي داشت. وي ادامه داد: مبلغي كه در وزارت 
كشور توافق و صورتجلسه ش��د 323 هزار يورو بود اما 
قيمت قرارداد ما با طرف چيني كه آپشن هاي مشابه يا 
بيشتر از خودروسازان داخلي دارد، به ازاي هر دستگاه 
220 هزار يورو كه با احتس��اب ساير هزينه ها به 2۵0 
هزار يورو مي رسد. شهردار تهران افزود: در اين قرارداد 
به ازاي هر دستگاه اتوبوس ۹7 هزار يورو صرفه جويي 
شده است. زاكاني يادآور شد: شهرداري تهران 327۵ 
اتوبوس با پرداخت 23۶ ميليارد تومان از شركت هاي 
خودروس��از داخلي خريداري كرد اما ۵00 اتوبوس به 
ما تحويل ندادند و كل اتوبوس و ميني بوس تحويلي به 
شهرداري به 27۵۵ عدد كاهش يافت كه ۵00 عدد آن 

ميني بوس است.

 چند درصد از مستاجران
 وام وديعه مسكن گرفتند؟

وزارت راه و شهرس��ازي از پرداخت ۴۵3 هزار فقره 
وام ودسعه مسكن به مستاجران طي 2 سال اخير 
خبر داد. مبلغ اين وام در تهران 200 ميليون تومان 
اس��ت. اين وزارتخانه اما اعلام نك��رد كه اين تعداد 
وام به چند درصد از مس��تاجران متقاضي اين وام 
پرداخت شده اس��ت؟ آنگونه كه ايسنا در 7 اسفند 
1۴02 گزارش كرد، »از زمان تصويب تس��هيلات 
كمك وديعه مسكن كه همزمان با اپيدمي ويروس 
كرونا در س��ال 13۹۹ آغاز ش��د تاكنون )7 اسفند 
1۴02( يك ميليون و 2۹۴ ه��زار متقاضي واجد 
ش��رايط ثبت نام كرده اند كه بانك ها با 3۸1 هزار و 
7۶2 متقاضي به ميزان حدود 2۹ درصد قرارداد امضا 
كرده اند. سال 13۹۹ سقف تسهيلات كمك وديعه 
مسكن ۵0 ميليون تومان بود كه در سال هاي بعد 
افزايش يافت و امسال با رشد 300 درصدي نسبت 
به سه سال قبل به 200 ميليون تومان افزايش يافته 
است. متقاضيان صرفا يك بار مي توانند از اين وام 
استفاده كنند. يعني اگر كسي در سه سال گذشته 
وام را دريافت كرده ديگر وام به او پرداخت نخواهد 
شد.« از اين رو، با توجه به اينكه تعداد وام هاي وديعه 
پرداخت شده از اسفند سال گذشته تاكنون كمتر از 
100 هزار فقره بوده، گمان نمي رود كه پوشش 2۹ 
درصدي اين وام بهبود يافته باشد، چرا كه به همين 
ميزان احتمالا به متقاضيان افزوده شده است.  در 
اين حال، ديروز تسنيم گزارش كرد، بر اساس آمار 
وزارت راه و شهرس��ازي در راستاي توانمندسازي 
مستاجران بالغ بر ۴۵3 هزار فقره تسهيلات كمك 
وديعه مسكن طي دو سال اخير پرداخت شده است.

آذرماه س��ال گذش��ته ب��ا پيش��نهاد وزارت راه و 
شهرسازي و تصويب ش��وراي پول و اعتبار، سقف 
كلي پرداخت تسهيلات وديعه مسكن از ۴0 هزار 
ميليارد تومان به ۸0 ه��زار ميليارد تومان افزايش 
يافت. در زمان حاضر سقف تسهيلات وديعه مسكن 
در شهر تهران 200 ميليون تومان، مراكز استان ها 
1۵0 ميليون تومان، ساير ش��هرها 100 ميليون 

تومان و در روستاها ۴0 ميليون تومان است.

صدور هشدار نارنجي براي ۷ استان
كارشناس سازمان هواشناس��ي با اشاره به صدور 
هشدار نارنجي هواشناسي از تشديد و تداوم بارش ها 
در 7 استان كشور تا اوايل هفته آينده خبر داد. فريبا 
گودرزي كارشناس سازمان هواشناسي در گفت وگو 
با مهر، درباره آخرين وضعيت جوي كشور گفت: در 
روزهاي پنجشنبه )27 ارديبهشت( و جمعه )2۸ 
ارديبهش��ت( در استان هاي ش��مال غرب، شرق، 
اس��تان هاي خزر، شمال ش��رق و ارتفاعات البرز، 
فارس، بوشهر و بخش هاي از كرمان، يزد، اصفهان، 
خوزستان و شمال سيستان بلوچستان بارش ها با 

شدت بيشتري ادامه خواهد داشت.

 ارسال ۹ ميليون پيامك
 به مالكان خانه هاي خالي

در حالي مديركل دفتر اقتصاد مس��كن از ارس��ال 
۹ ميليون پيامك ب��ه مالكان خانه هاي خالي خبر 
داده ك��ه برخي نمايندگان مجلس معتقدند هنوز 
ساختار قابل اتكايي براي شناسايي اين واحدها به 
وجود نيامده است. به گزارش تسنيم، مديركل دفتر 
اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي از شناسايي 

120 هزار خانه در كشور خبر داده است.
ابوالفضل نوروزي در اين باره گفته است: بر اساس 
ارزيابي هاي انجام شده 120 هزار خانه خالي محرز 
شناس��ايي و با معرفي اين واحدها به سازمان امور 
مالياتي براي تمامي مالكان آنها برگه تش��خيص 
صادر شد. وي با بيان اينكه فرآيند ماليات ستاني از 
اين واحدها آغاز خواهد شد، يادآور شد: با شناسايي 
اوليه از خانه هاي خالي ۹ ميليون پيامك به مالكان 
واحدهاي خالي شناسايي شده ارسال شد. ضمن 
اينكه با تمام افرادي كه بي��ش از 3 خانه در اختيار 
داشتند، تماس گرفته شد. همچنين با 300 شركت 
حقوق�ي كه گ��زارش خانه خالي از آنها داش��تيم 
نامه نگاري ش��د و تذكرات لازم به اين ش��ركت ها 
داده شد. وي افزود: راهكارهاي اتخاذ شده منجر به 
عرضه 1۸2 هزار واحد مسكوني به بازار مسكن در 
قالب اجاره يا فروش عرضه شود. به گزارش تسنيم، 
اوايل ماه جاري عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
در خصوص خانه هاي خالي گفته بود: يكي از اولين 
قوانين خوبي كه مجلس يازدهم در راستاي تعديل 
نرخ اجاره بها و شناسايي خانه هاي خالي مصوب كرد 
قانون ماليات بر خانه هاي خالي بود. محسن عليزاده 
افزود: در جهت اجرا قانون مجلس و در جلس��اتي 
كه در كميسيون اقتصادي برگزار شد وزارت راه و 
شهرسازي و وزارت اقتصاد موظف به ايجاد ساختار 
و سامانه اي به نام »س��امانه املاك و اسكان« براي 
شناسايي مسكن هاي خالي شدند اما به نظر مي آيد 
هنوز س��اختار قاب��ل اتكايي براي شناس��ايي اين 
واحدها به وجود نيامده اس��ت. وي با اشاره به عدم 
همكاري احتمالي برخي دس��تگاه ها براي ايجاد 
ساختاري ثابت، يادآور ش��د: به هرحال اين قانون 
مصوب مجلس و مجري آن دولت اس��ت و قاعدتاً 
هر دستگاهي كه از انجام وظايف خود براي تكميل 
سامانه سر باز بزند دچار تخطي شده و كميسيون 
اقتصادي آمادگ��ي آن را دارد كه دس��تگاهي كه 
همكاري نمي كند را دع��وت و از آن مطالبه كند و 

درواقع از ابزارهاي نظارتي خود استفاده كند.
وي ب��ا انتق��اد از برخ��ي روش ه��اي شناس��ايي 
مس��كن هاي خالي، مطرح كرد: به جاي اس��تقرار 
گش��ت هاي هزينه بر براي شناسايي مسكن ها در 
هر استان بهتر است بودجه و انرژي را براي تقويت 
سامانه الكترونيكي گذاشت و به سمت استفاده از 

روش هاي نوين و جديد رفت.

قانون جديد تا چه حد مي تواند بازار مسكن را ساماندهي كند؟

دومين پروژه بهبود تاب آوري بيمارستان ها در برابر زلزله پايان يافت

دست مریي دولت در برابر دست نامریي بازار

كمك مالي ژاپن به مقاوم سازي 2 بيمارستان در ايران
گروه راه و شهرسازي |

دومين پروژه بهبود تاب آوري بيمارستان ها در برابر 
زلزله موسوم به پروژه »بهتاب ٢« كه با كمك مالي ژاپن 
انجام شد، پايان يافت.  حجم منابع مالي اهدايي دولت 
ژاپن در بهتاب2 )بهبود تاب آوري بيمارس��تان ها(، 
مبلغ 1.۸ ميليون دلار در فازهاي مطالعاتي و اجرايي 
بود كه از طريق هبيتات )برنامه اسكان بشر ملل متحد( 

به بيمارستان هاي ساري و بوشهر اختصاص يافت.
آرمان خورس��ند، دبير كميته اسكان بشر جمهوري 
اس��لامي ايران با بي��ان اين مطلب گف��ت: در دولت 
سيزدهم سطح همكاري هاي ما با آژانس هاي سازمان 
ملل به ويژه هبيتات )برنامه اس��كان بشر ملل متحد( 
افزايش چش��مگيري داشته اس��ت و هيچ وقت اين 
تعداد پروژه فعال نداشتيم. به گزارش ايرنا، خورسند 
ديروز در مراس��م اختتاميه پروژه »بهتاب ٢« )بهبود 
تاب آوري بيمارس��تان ها( در محل كتابخانه ملي در 
جمع خبرنگاران افزود: دولت اي��ران توافق نامه هاي 
مختلفي را با سازمان ملل براي همكاري در حوزه هاي 
گوناگون دارد كه يكي از اصلي ترين آنها موضوع كاهش 
مخاطرات اس��ت. در دل اين ارتباط، آژانس هبيتات 
كه در حقيقت برنامه اس��كان بشر ملل متحد است، 
در رابطه مس��تقيم با وزارت راه و شهرس��ازي است و 
در اين چارچوب همكاري، دولت ژاپن به عنوان يكي 
از تامين كنندگان مالي عمده در آس��يا و اقيانوس��يه 
فعاليت هاي مختلفي را با ايران تعريف كرده كه يكي از 

آنها پروژه بهتاب2 است كه با موفقيت به اتمام رسيد.
خورس��ند توضيح داد: طي س��فري كه روز گذشته 
سفير ژاپن به شهرس��تان ساري و محل اجراي پروژه 
)بيمارستان ساري( داشت، انجام پروژه »بهتاب3«، 
ادامه مطالعات مقاوم س��ازي، كار عملي مقاوم سازي 
اجزاي غيرسازه اي )و در آينده اجزاي سازه اي( به ويژه 
استفاده از فناوري جداسازهاي لرزه اي در مراحل بعدي 

اين همكاري ادامه خواهد يافت.
وي تصريح كرد: آنچه مهم تر از حمايت مالي اين پروژه 
است، نقش به اش��تراك گذاري تجربيات، گسترش 
همكاري ها و اس��تفاده از فرصت ه��اي بين المللي و 

همچنين عرضه تجارب خود در سطح بين الملل است 
و اميدواريم به افق هاي جديدتر و همكاري هاي بيشتر 
دست يابيم. دبير كميته اسكان بشر جمهوري اسلامي 
ايران خاطرنشان كرد: حجم منابع مالي اهدايي دولت 
ژاپن در بهتاب2، مبلغ 1.۸ ميلي��ون دلار در فازهاي 
مطالعاتي و اجرايي ب��ود كه از طريق هبيتات )برنامه 
اسكان بش��ر ملل متحد( به بيمارستان هاي ساري و 

بوشهر اختصاص يافت.
خورس��ند اظهار ك��رد: اي��ن حج��م ارزي در حوزه 
حمايت هاي مالي بي س��ابقه اس��ت، همچنين سند 
همكاري هاي دو طرف تمديد شد و اكنون در پنجمين 

سال همكاري با »هبيتات« قرار داريم.
وي درباره س��اير حوزه هايي كه زمينه همكاري هاي 
دو طرفه با ژاپن وج��ود دارد، از همكاري ايران با ژاپن 
در پروژه احياي منابع آبي روس��تاي »سايه خوش« 
خبر داد و گفت: در حوزه هاي تغييرات آب و هوايي و 
مخاطرات اقليمي نيز پروپوزال هاي مطالعاتي و اجرايي 
در دست تهيه است كه بايد با نظر وزارت امور خارجه و 
ساير دستگاه هاي ذي ربط شكل اجرايي به خود بگيرد.

   سمبل همكاري هاي ايران و ژاپن 
سفير ژاپن در ايران نيز در اين مراسم پروژه »بهتاب2« 
را سمبل همكاري هاي دو كشور برشمرد و گفت: ژاپن 
آماده است تا در موضوعات تغيير اقليم و محدوديت 

منابع آبي نيز همكاري هايي با ايران تعريف كند. 
تسوكادا تاماكي با ابراز خوشحالي از انجام موفق اين 
پروژه، افزود: ايران و ژاپن دو كشور زلزله خيز هستند 
و خوش��حالم كه طرفين مي توانن��د در قالب چنين 
پروژه هايي به هم كمك كرده و تجارب شان را در اختيار 
يكديگر قرار دهند.كمك دولت ژاپن در اين پروژه 1.۸ 
ميليون دلار بود كه در حقيقت كمك مردم ژاپن بود 
و اصل كار و عمليات توسط مهندسان و كارشناسان 

ايراني به انجام رسيد.
سفير ژاپن ادامه داد: پروژه بهتاب2 سمبل همكاري هاي 
دو كشور است و هرچند حجم مالي آن زياد نيست، اما 
خوش��حاليم كه توانس��تيم در قالب آن ذي نفعان و 
كارشناس��ان مختلفي را ب��ه دور هم جم��ع كنيم و 

دستاوردهاي خوبي داشته باشيم.
وي ابراز اميدواري ك��رد، اين پروژه در فازها و مراحل 

بعدي نيز ادامه يابد و »بهتاب 3« را كليد بزنيم.
تاكامي در پاس��خ به ايرنا درخصوص ساير مخاطرات 
از جمله تغيير اقليم و كمبود منابع آب كه كشورمان 
با آن مواجه اس��ت و همكاري ژاپ��ن در اين زمينه ها، 
تصريح كرد: به طور قطع در زمينه هاي ياد شده و ساير 
موارد نيز مي توان همكاري هايي را تعريف كرد. موضوع 
مخاطرات طبيعي نيازمند همكاري هاي متقابل است و 
ژاپن به عنوان يكي از كشورهاي پيشروي جهان به طور 

حتم در اين زمينه ها كمك هايي خواهد داشت.
سفير ژاپن تاكيد كرد: هرچند در شرايط كنوني موانعي 
بر سر راه توسعه روابط تجاري دو كشور وجود دارد، اما 
در حوزه هاي ياد شده مي توانيم همكاري هاي زيادي 

داشته باشيم.

   اجراي »بهتاب 2« در 2 بيمارستان 
ساري و بوشهر

در اين مراسم علي نبيان، معاون وزير راه و شهرسازي افزود: 
سازمان مجري ساختمان ها و تاسيسات عمومي و دولتي 
وظيفه ساخت و ساز پروژه هاي مهم كشور در بخش هاي 
عمراني، بيمارستاني، ورزشي و ... را به تشخيص دولت بر 
عهده دارد. پس از يك سال و نيم تلاش بين سازمان مجري 
س��اختمان ها و تاسيس��ات عمومي و دولتي، وزارت راه و 
شهرسازي و برنامه اسكان بشر ملل متحد، كار مشتركي 
در پروژه بهتاب2 انجام ش��د و به اتمام رسيد. مديرعامل 
سازمان مجري ساختمان ها و تاسيسات عمومي و دولتي 
گفت: اوايل در پروژه بهتاب2 با دشواري هايي مواجه بوديم، 
اما در ادامه با تعاملات انجام شده و هم افزايي شكل گرفته، 
كار مشترك خوبي به انجام رسيد. وي با اشاره به شناسايي 
11 پروژه و انجام بررس��ي هاي اوليه، ادامه داد: در نهايت 
توانستيم در 2 پروژه مهم بيمارستان ساري و بوشهر اجراي 

پروژه را داشته باشيم.
معاون وزير راه و شهرسازي اظهار كرد: انجام ارزيابي 
عملكردي موجب ارتقاي علمي مشاوران و پيمانكاران 
شد و همچنين استفاده از ظرفيت هاي علمي اساتيد 
دانشگاهي كشورمان در دس��تور كار قرار گرفت و در 

نهايت الزاماتي به مهندسان مشاور ابلاغ شد.


